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Censorer og censur   
Der er ved udgangen af beretningsåret 2017 opført 144 censorer i censordatabasen 
for levnedsmiddelvidenskab. Formandskabet har måttet ad hoc godkende, med tilba-
gevirkende kraft, to censorer benyttet i 2017 – der var forud for eksamen truffet afta-
le med, ikke beskikkede, censorer, og disse blev ikke sendt til godkendelse i for-
mandskabet. Dette er kritisabelt.   
 
Der er fra AU modtaget 8 indberetningsskemaer, alle vedr. specialeforsvar. 
  
Fra KU er modtaget 186 skemaer med censors vurdering, 56 fra NEXS og 130 fra 
FOOD.  En del af skemaerne indeholder mere end én ”opgave/kandidat”. Sammen 
med opgørelsen fra AU danner de grundlag for opgørelse af afholdte eksaminer og 
anvendte censorer.  De 194 vurderingsskemaer er næsten uændret i forhold til 2016 
(191). 
Af nedenstående tabel ses hvordan censuropgaverne er fordelt på censorer. Det frem-
går, at 81 censorer (56%) ikke har været brugt til censur i 2017, hvilket er en  forrin-
gelse i forhold til 2016, hvor det tilsvarende tal var 51% . Glædeligt er det, at hele 14 
censorer, der endnu ikke havde været anvendt i indeværende beskikkelsesperiode, fik 
opgaver i 2017. I alt 39 (27%) af censorkorpsets medlemmer er endnu ikke anvendt i 
beskikkelsesperiodens tre første år, hvilket er utilfredsstillende, jvf. bestemmelsen 
om at alle censorer skal benyttes min. én gang hvert andet år.  
Fjorten censorer (10%) har haft 5-9 censuropgaver og har censureret 49 % af de af-
holdte eksaminer, hvilket er forøgelse i forhold til 2016 (38%) -  altså stadig en skæv 
fordeling.  
 
Antal censuropgaver: Levnedsmiddel-
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Antal censorer  

 0       81 
 1       21 
 2       14 
 3         9 
 4         5 
 5         4 
 6         1 
 7         4 
 8         3  
 9         2 



10         0 
I alt  63 censorer er benyttet en eller flere gange  
 
 
 
Konklusion om censorer og censur: (1) Censordatabasen ser ud til at være pålidelig. 
(2) Med undtagelse af de to nævnte ad hoc beskikkede censorer, har der ikke været 
ny-beskikkelser i 2017. (3) Administrationen vedr. tildeling af censuropgaver funge-
rer generelt tilfredsstillende, dog er der forsat en del ansøgninger, hvori der kun figu-
rerer ét emne, hvor fakultets egne bestemmelser foreskriver minimum to alternativer. 
Der er ved årsskiftet stadig 27% af korpset, der ikke er benyttet i indeværende be-
skikkelsesperiode, hvilket er utilfredsstillende. Der er stadig nogle få populære cen-
sorer der benyttes ved en uforholdsmæssig stor del af opgaverne. Derfor opfordres 
eksaminatorer til at fordele  en stor del af opgaverne i 2018 på endnu ikke benyttede 
censorer. 
 
Indberetninger fra censorer om eksamen 
Det fremgår af skemaerne med censors vurdering, at alle eksaminer har været til-
fredsstillende.  Ved nogle kommenteres en dårlig præstation fra den studerende, som 
uddybning af en opnået lav karakter; men oftest kommenteres en god præstation og 
et godt forløb.  
Konklusion om indberetninger: Generelt tilfredsstillende. 
 
 
Hjemmesiden 
http://levnedsmiddelcensor.ku.dk/ 
Denne fungerer stadig tilfredsstilende, specielt efter at søgefunktionen er forbedret. 
 
Høringer etc 
Censorudvalgets rapport ”Et fremtidssikret censorsystem”, udsendt ultimo 2016 
(https://ufm.dk/publikationer/2017/censorudvalgets-rapport-et-fremtidssikret-
censorsystem) har været sendt i høring januar 2017: 

 Afstedkom megen diskussion og mailing blandt landets censor-
formænd og resulterede i et fælles svar på høringen, underskre-
vet af de fleste af landets censorformænd. Utilfredsheden gik 
specielt på censorformændenes fortsatte ”uafhængighed”, hvis 
dele af rapportens anbefalinger blev gennemført. 

 Rapporten, der tillige indeholdt punkter vedr. censorernes kvali-
fikationer og sammenlægning af censorkorps, var væsentligste 
punkt på det Levnedsmiddelvidenskabelige Censorkorps møde i 
2017. 

En række høringer vedr. ”bekendtgørelse om ændring af bekendtgørelser” blev ud-
sendt i september 2017. Væsentligst omhandlende navneændringer i de relevante 
styrelse under forskningsministeriet. 
Endelig udsendtes december høring om ”Bekendtgørelse om akkreditering af videre-
gående uddannelsesinstitutioner og godkendelse af videregående uddannelser” 
(https://www.retsinformation.dk/pdfPrint.aspx?id=173211). 
I december afholdes tillige et møde for formænd og sekretærer for landets censor-
korps. Mødet var indkaldt af forskningsministeriet og omhandlede som et af de væ-
sentligste punkter ”uddannelse” af censorer. 



 
Møder i 2017 
Formandskabet for det levnedsmiddelvidenskabelige censorkorps afholdt det årlige 
møde med sekretær og viceinstituledere for uddannelse den 15. maj. 
 
Eksamensklager/Ankenævn i beretningsperioden 
Formandskabet for levnedsmiddelområdet har ikke modtaget klager i 2017.  
 
 
 
   John Sørensen 
        Formand for Censorkorpset for  Levnedsmiddelvidenskab  


